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گزارش

 دولت از خیر سود ۱۲ درصدی گذشت
رئیس جمهور: 

وام یک میلیون تومانی 
قرض الحسنه است

شرق: پرداخت وام به یارانه بگیران و جنجال ها  �
بر سر بازپرداخت ۱۲ درصدی سود آن باعث شد تا 
رئیس جمهور روز گذشته در این خصوص توضیح 
دهد. حســن روحانی گفــت: «بــا برعهده گرفتن 
بازپرداخــت ســود ۱۲ درصــدی توســط دولت، 
وام یک میلیون تومانــی یارانه بگیــران، به صورت 
قرض الحسنه و قبل از ماه مبارک رمضان پرداخت 

می شود».
بعد از شــیوع کرونا در کشور، وضع کسب وکار 
مردم از اوایل اســفند دچار چالش های بســیاری 
شــد، امــا گویا مســئولان دولتــی خیلی بــا این 
مشکلات ســروکار ندارند، چراکه بعد از حدود دو 
ماه از تعطیلــی مغازه ها از طرح وام یک میلیونی 
رونمایی کردند که قرار بود از آن سود ۱۲ درصدی 
نیز گرفته شود؛ خبری که با اعتراض مواجه شد و 

در نهایت رئیس جمهور از خیر این سود گذشت.
به گزارش ایســنا،  حســن روحانــی، دیروز در 
جلســه ســتاد اقتصادی، عنوان کرد: «هما ن طور 
که مردم مستحضرند، یک بحث محدودیت هایی 
اســت کــه تحــت عنــوان فاصلــه اجتماعی و 
فاصله هوشــمند باید انجام شــود که به تدریج و 
منظم به اطلاع مردم می رســد کــه مجازند چه 
اقداماتــی را انجــام دهند، چه کســب و کارهایی 
می توانند فعالیت کنند یا نمی توانند فعال باشند، 
بخش های آموزشی همچنان نمی توانند فعالیت 
کنند، بحث حمل و نقــل و بحث هایی که توضیح 

داده می شود».
او افــزود: «بحث دیگر نوعــی کمک دولت به 
رسته ها و مشاغلی است که در این دو ماه به خاطر 
شــیوع ویروس کرونا تحت فشــار قــرار گرفته و 
کسب وکارشــان با مشــکلاتی روبه رو شده است 
که در این زمینه بســته صد هــزار میلیاردتومانی 
را مدنظــر قرار دادیــم که از این بســته صد هزار 
میلیاردتومانی، ۲۵ هزار میلیارد مربوط به بخش 
درمــان، دارو و تجهیزات پزشــکی و بخشــی هم 
مربوط به صنــدوق بیمه بی کاری می شــود. این 
بخش، کمک بلاعوضی اســت که توســط دولت 

برای مسائل کرونا پرداخت می شود».
روحانی ادامه داد: «در جلســه ستاد اقتصادی 
دولــت تصمیم گرفته شــد این بخش و ســود را 
دولت بدهد و به شــکل وام سابق نباشد و به یک 
وام قرض الحســنه تبدیل شود و سود آن را دولت 
پرداخــت کند. این یــک میلیون تومــان تقریبا در 
روزهای اولیه ماه اردیبهشت در اختیار مردم قرار 

خواهد گرفت».
او با بیــان اینکه همه تلاش ما این اســت که 
بتوانیم چهار یا پنج روز قبل از اول ماه رمضان این 
یک میلیون تومان در حســاب همــه یارانه بگیران 
واریز شــود، گفت: «البته ایــن کار چارچوبی دارد 
که به مردم اطلاع داده می شــود. آنهایی که مایل 
هستند از این وام قرض الحسنه استفاده کنند، باید 
از طریــق پیامک اعلام کننــد. پولی که به صورت 
وام در اردیبهشــت ماه پرداخت می شود،  از تیرماه 
بــه تدریج از یارانه آنها کســر خواهد شــد. یارانه 
اردیبهشــت و خــرداد آنها پرداخت می شــود و 
از تیرمــاه به بعد ماهانه مقداری کســر می شــود 
به خاطــر آن یــک میلیــون وامی که بــه صورت 
قرض الحســنه پرداخت شــده. رقمی حدود ۳۵ 

هزار تومان است که برداشت می شود».
رئیس جمهور ادامه داد: «به ســه میلیون نفر 
که در شــرایط مضیقه اقتصــادی زندگی می کنند 
یارانــه ویژه ای برای چهار ماه بین ۲۰۰ هزار تا ۶۰۰ 
هــزار تومان در ماه اســفند و فروردیــن پرداخت 
کردیم و در ماه اردیبهشــت و خرداد هم پرداخت 
می کنیــم کــه علاوه بر ایــن چهــار پرداخت، یک 
پرداخــت ویژه در ماه رمضان به این ســه میلیون 

نفر اضافه پرداخت می کنیم».
روحانی تأکید کرد: «چهار میلیون خانوار بودند 
کــه از قبل اعلام کرده بودیم به آنها وام یک تا دو 
میلیون تومانی به صورت قرض الحســنه با ســود 
چهار درصد پرداخت می شــود کــه برنامه ریزی 
کردیــم، علاوه بر این یــک میلیونی کــه به همه 
خانوارهای یارانه بگیر داده می شــود، برای برخی 
از آن خانواده ها که مشــخص می شوند، مقداری 
اضافــه بر آن؛ یعنی بین ۱/۵ تا ۲ میلیون پرداخت 

شود».
او با اشــاره بــه حمایــت دولت از ۱۰ رســته 
شغلی بیشتر آســیب دیده با شیوع ویروس کرونا، 
گفت: «تســهیلات حمایتی از مشاغل فقط شامل 
کسب وکارهایی می شود که کارگران خود را تعدیل 
و اخــراج نکــرده باشــند؛ اگر یک بنــگاه کوچک 
و متوســط کارگری را اخراج کرده باشــد شــامل 
حال او نمی شــود، اما مشــاغلی که کارگران خود 
را با ســختی در این شــرایط حفظ کرده و حقوق 
آنها را پرداخت کرده  اند مشــمول این تســهیلات 

می شوند».
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جوانان  � برخــی  متأســفانه  پرتوقع:  جوانــان 
به جای حرف شــنوی از والدینشان کارهایی انجام 
می دهند که هم باعث ضــرر و زیان جبران ناپذیر 
می شــود و هم اینکه خود را انگشت نمای خاص 
و عام می کنند. لج بازی، بداخلاقی، مشورت نکردن 
و تصمیم گیری های عجولانه به نفع آنان نیســت. 
همین که کمی پشــت لب هایشــان سبز شد، فکر 
می کنند خیلی بزرگ شده اند و پرتوقع اند. کارهایی 
انجــام می دهند کــه باعث رنجاندن والدینشــان 
می شوند اگر به دلیل ندانم کاری برایشان مشکلی 
پیش بیاید یا خدای نخواســته حادثه ای رخ دهد، 
برای رفع مشــکلات به ســراغ خانــواده می آیند. 
سازمان ملی جوانان برای چه کارهایی راه اندازی 
شده است و تا به حال چه کارهای درخور توجهی 

انجام داده است؟
اکبر از تهران

کنند؟  � دریافــت  خســارت  چگونه  کارگــران 
کارگرانی که به دلیل شــیوع بیمــاری کرونا از کار 
بی کار شده اند و از ســوی کارفرما برای آنها بیمه 
هم رد نشــده است تکلیفشــان چیست و چگونه 

می توانند خسارت دریافت کنند؟
امیرعلی رشیدی

امام  � میدان  شهردار تهران چاره اندیشــی کند: 
خمینــی (ره) بــه علت ساخت وســاز پــروژه ای 
قدیمــی و به دلیل بلوک گذاری ســیمانی و تغییر 
مســیر خودروهــا  موجــب ترافیک و مشــکلات 
فراوانی در میدان مرکزی پایتخت شــده است. از 
شــهردار تهران تقاضا داریم برای رفع مشــکلات 

ایجادشده چاره اندیشی کند.
وحید شیخی

اســکناس های نــو چگونه به دســت دلالان  �
و  دلالان  از  عــده ای  سال هاســت  می رســد؟ 
چهــارراه  در  نــو  اســکناس های  فروشــندگان 
استانبول جا خوش کرده اند و مشخص نیست این 
اســکناس ها از چه طریقی به دستشــان می رسد 
و آنها را با قیمت گران تر از شــبکه های بانکی به 
فروش می رســانند. درحالی که بســیاری از مردم 
قبل از سال نو در مراجعه به شعبات بانکی برای 
دریافت اســکناس های نو با پاســخ منفی مواجه 

می شدند.
محسن خاتمی

مالیــات بــرای خریــد شــارژ تلفــن همراه!  �
چــرا مشــترکان تلفن همــراه برای خرید شــارژ 
ســیم کارت های دائمی یــا اعتباری بایــد مالیات 

بپردازند؟
الناز قاسمی

اطلاع رسانی  � زیرساخت ها  و  ارتباطات  وزارت 
کند: مدت ها قبــل پیامکی دربــاره ارزش افزوده 
یــا مالیات هایی کــه به طــور مســتقیم از مردم 
کسر می شــد، ارســال کردند و از مردم خواستند 
اعتراض هایشــان را پیامکی اعــلام کنند تا به آنها 
رســیدگی کنند. با گذشــت مدتی از این موضوع 
هنوز مبالغ کسرشــده به صاحبان حساب هایی که 
بابت این موضوع پول اجباری داده اند، بازگردانده 

نشده. چرا؟
اکبر از تهران

ضدعفونی کننــده:  � محلول هــای  گرانــی 
خانواده های پرجمعیت بیشتر در معرض آلودگی 
و ویروس کرونــا قرار دارند، زیرا تهیه محلول های 
ضدعفونی برای پیشگیری از بیماری گران هستند 
یــا اینکــه در دســترس نیســتند. در صورتی که 
مسئولان اعلام کردند به طور شبانه روزی در حال 
تولید انبوه مواد ضدعفونی کننده یا تولید ماســک 
هســتند. آیا خط تولید آنها به بازار عرضه نشــده 
اســت که مردم مجبورند آنها را بــا قیمت گزاف 

تهیه کنند؟
رضا عباس زاده از فریدونکنار

بی توجهی به افزایش قیمت ها : قیمت هندوانه  �
این روزها در بیشتر محله ها به کیلویی هزار و ۵۰۰ 
تــا دو هزار و ۵۰۰ تومان رســیده که در میان بقیه 
میوه هــا ارزان، اما قیمت ها متغیر اســت. قطعا 
قیمت آنها در شمال شهر تهران گران تر است. اما 
قیمت موز در هر میوه فروشــی از زمین تا آسمان 
متفاوت است. قیمت حبوبات هم صددرصد گران 
شــده است. چرا مســئولان هیچ نظارتی ندارند و 

جلوی گران فروشی ها را نمی گیرند؟
امید شهریاری

شــرق: زمانی که شــرکتی قصد ورود به بــورس را دارد، باید خود را با 
قوانین بورس همســان کند؛ یعنی باید حســاب های خــود را با قوانین 
بورس تنظیم کند، بر اساس قوانین بورس حسابرسی و بر اساس قواعد 
بورس مدیران خود را عزل و نصب کند. بورسی شــدن موجب افزایش 
شفافیت در شرکت ها می شود. این شفافیت سلامت اقتصاد را به همراه 
دارد. اکبر ترکان رئیس هیئت مدیره شستا می گوید: وقتی شرکتی بورسی 
می شود، مدیرانش بر اساس قاعده حکیم  فرموده جابه جا نمی شوند و 
نمی توان هر کاری که دلخواه مدیران اســت را انجام داد چون نظارت 
بورس بر این شرکت ها حاکم شده است. این دیگر اثر مثبت بورسی شدن 

است.
 ورود شرکتی مثل شستا به بورس از منظر اقتصاد کلان چه تأثیری  �

دارد؟
برای پاســخ به این ســؤال باید ویژگی های اقتصاد ایران را بررســی 
کــرد. یکــی از ویژگی های اقتصاد ایران آن اســت کــه بنگاه های ایران 
«یک نسلی» محسوب می شــوند. این یک نســلی بودن به آن معناست 
که در ســپهر اقتصادی ایران کارآفرینانی فعال شــدند که با راه اندازی 
یک واحد صنعتی یا بنگاه اقتصادی کار را شــروع کردند اما اگر شما به 
شــجره نامه این بنگاه ها ورود کنید، شــاهد خواهید بود که بیش از یک 
نســل یا نهایتا دو نسل بیشتر نتوانســتند فعالیت آن بنگاه مهم را ادامه 
دهند اما در کشورهای صنعتی یک بنگاه اقتصادی نسل ها اداره می شود 
و به بن بست نمی رسد و افراد تأثیرگذار در اقتصاد با سرمایه گذاری روی 
این بنگاه ها موجبات توســعه اقتصادی کشور خود را رقم زده اند اما در 
ایران اکثر فرزندان کارآفرینان در مســیر اصلی کارآفرین قرار نمی گیرند. 
البته این موضوع به تمامی فرزندان کارآفرینان تعمیم پیدا نمی کند اما 

غالبا این اتفاق رخ می دهد.
 دلیل اصلی این اتفاق چیست؟ �

معمولا چــون فرزندانِ کارآفرینان، نازپرورده محســوب می شــوند 
و نتیجه تلاش های پدرانشــان را در ســر ســفره می بینند، این اتفاق رخ 
می دهــد. چنیــن فرزندانی یا پول و ســرمایه گران قدر پــدران را بر باد 

می دهند یا این سرمایه را از کشور خارج می کنند.
چنان که ما شاهد هستیم که بسیاری از فرزندان و همسران کارآفرینانِ 
موفق و مؤثر، در خارج از کشــور ســکونت دارند. اتفاقا برای این قشــر 

کلمه ای نیز ساخته شده است که به آنها «مزدا یا مزدک» می گویند.
 مزدا یا مزدک به چه معناست؟ �

کلمــه مزدک و مزدا مخفف مــردان زن در آمریکا یــا مردان زن در 
کاناداســت. هرچند این کلمه طنز و شوخی است اما واقعیت نیز شبیه 
این کلمات است.افراد صاحب بنگاه های بزرگ اقتصادی خانواده خود 
را به خارج از کشور فرستاده اند و به همین دلیل است که اکثر بنگاه های 
بزرگ ما یک نســلی می شــوند، به نحوی که اگر بنگاه دار اصلی از دنیا 
برود، آن بنگاه تعطیل شده و سرمایه مهم و فراوانِ هزینه شده در بنگاه 

اقتصادی تبدیل به ارث و میراث می شود.
 چگونه می توان حیات بنگاه ها را تضمین کرد؟ �

با ورود به «بورس». اگر بنگاه های اقتصادی بزرگ کشور وارد بورس 
شــوند، حیات بنگاه اقتصادی تضمین می شود. در چنین شرایطی حتی 
اگــر بنگاه دار اصلــی دار فانی را وداع گفت، بنــگاه اقتصادی همچنان 
به فعالیت خود ادامه خواهد داد و رشــدش متوقف نخواهد شــد. در 
این موارد ورثه به جای برداشــتن ارث خود، ســهام دار می شوند که این 
یکی از ارزشــمندترین ویژگی های بورس محســوب می شود؛ در نتیجه 

بورسی شدن از تک نسلی شدن بنگاه های اقتصادی جلوگیری می کند.
 آیا بورسی شدن ویژگی بارز دیگری نیز دارد؟ �

بلــه؛ از دیگر ویژگی های بورس تشــکیل ســرمایه از پس اندازهای 
کوچک اســت. در اقتصاد هــای تمام دنیا افراد سیاســت گذار به دنبال 
جمع آوری پس انداز های کوچک برای تشــکیل سرمایه ای بزرگ هستند 
تا بتوانند پروژه های بزرگ اقتصادی خود را توســعه دهند. این مهم در 
کشور ما اکنون توسط بانک های مختلف در حال اجراست. نحوه اجرای 
این طــرح جمع آوری پس انداز های کوچک مردم اســت که به صورت 
تسهیلات بزرگ در اختیار بنگاه های بزرگ اقتصادی قرار می گیرد. اکنون 
وضعیت بانک های ما متأســفانه به گونه ای اســت که چشم بســته به 

دنبال سود هستند.

 منظورتان از چشم بسته به دنبال سود بودن چیست؟ �
بر اســاس قانــون در ابتدا قرار بــود بانک های فعــال در جمهوری 
اســلامی ایران از طریق مشــارکت، مضاربه و فروش اقساطی بر اساس 
عقود اســلامی فعالیت کنند اما امروز فعالیت بانک های ما بر اســاس 

عقود اسلامی نیست بلکه تنها به فکر سود هستند.
 تفاوت بازار سرمایه و بازار پول در چیست؟ �

بازار سرمایه ربوی نیست؛ البته قصد ندارم بازار پول را ربوی معرفی 
کنم اما عده ای در عملکرد بازار پول شــک داشــته و نمی توانند به این 
فراینــد اعتماد کنند به همین دلیل تشــکیک به ربوی بــودن آن کردند. 
بازار ســرمایه بهترین جایی اســت که افراد مختلــف جامعه می توانند 
پس انداز های کوچک خود را به آنجا برده و ســود حاصل از کسب وکار 
دریافت کنند نه از ســود از کارمزدی که شــبهه ربوی دارد بنابراین یکی 
از مزیت هــای اصلی ورود به بورس حمایــت از بنگاه های اقتصادی با 

پس انداز های کوچک است.
 ورود شرکت ها به بورس چگونه بر اقتصاد اثر سازنده دارد؟ �

در حــال حاضر بیــش از ۹۵ درصــد از بنگاه های اقتصــادی ایران 
بنگاه هــای کوچک هســتند؛ یعنــی در مقیاس صنعتی نیســتند بلکه 
کارگاهــی هســتند. در چنین شــرایطی قیمت تمام شــده محصولات 
کارگاه های کوچک گران تر از قیمت تمام شده بنگاه های بزرگ اقتصادی 
اســت. برای حل این اشــکال بنگاه های کوچک باید به بنگاه های بزرگ 
تبدیل شــوند. یکی از راه های این تبدیل، بورس اســت. بورس فرصتی 
اســت تا کارآفرینان پــس از راه انــدازی کارگاه، کارگاه خود را در بورس 
عرضه کرده و با تشــکیل ســرمایه، بنگاه کوچک خود را به بنگاه بزرگ 
اقتصادی تبدیل کنند. مســیری که توســعه اقتصادی کشــور را تسریع 
می کند. همان گونه که مطلع هســتید، سهم صنعت در تولید ناخالص 
کشــور تنها ۱۲ درصد اســت. این رقم در کشــور های صنعتی بالای ۳۰ 
درصد اســت. عدد ۱۲ درصد فاصله زیاد کشــور ما با صنعتی شــدن را 
نشــان می دهد. بورس فرصتی اســت تا ما با تبدیل بنگاه های کوچک 
اقتصادی به بنگاه های بزرگ مســیر توســعه را با سرعت بیشتری طی 

کنیم.
 بورسی شــدن چه تأثیری بر فعالیت شرکت ها دارد؟ آیا موجب  �

شفافیت می شود؟
زمانی که شــرکتی قصد ورود به بورس را دارد، باید خود را با قوانین 
بورس همســان کند؛ یعنی باید حســاب های خود را بــا قوانین بورس 
تنظیم کند، بر اساس قوانین بورس حسابرسی و بر اساس قواعد بورس 
مدیران خود را عزل و نصب کند. بورسی شدن موجب افزایش شفافیت 
در شــرکت ها می شود. این شفافیت ســلامت اقتصاد را به همراه دارد. 
وقتی شرکتی بورسی می شود، مدیرانش بر اساس قاعده حکیم  فرموده 
جابه جا نمی شوند و نمی توان هرکاری که دلخواه مدیران است را انجام 
داد چون نظارت بورس بر این شــرکت ها حاکم شده است. این دیگر اثر 

مثبت بورسی شدن است.
 ارزیابی شما از بورسی شدن شستا چیست؟ �

با ورود شســتا به بــورس آینده این هلدینگ اقتصادی تأمین اســت 
چراکه مدیران این مجموعه در آینده مجبور هســتند بر اســاس قواعد 
بازار ســرمایه و قواعدی که بورس بر آنها نظارت دارد، اداره شــوند. با 
ورود شســتا به بورس بخشــی از ســهام این مجموعه عرضه خواهد 
شــد. این عرضه از ۱۰ درصد آغاز خواهد شــد و به مرور زمان افزایش 
پیدا خواهد کرد به این ترتیب شــرکای جدید شستا به هیئت های مدیره 
ورود می کننــد. وقتی یک مجموعــه صددرصد به شســتا تعلق دارد، 

مدیرانش توســط شســتا انتخاب خواهند شــد اما وقتی ۴۰ درصد آن 
مجموعه در بورس عرضه شــود، آن گاه ســهام داران دیگر حق انتخاب 
مدیــر دارند و این گونه اســت که مدیــران دیگر منصوب یک دســتگاه 
نخواهنــد بود. ایــن مهم موجب دقت بیشــتر در نظــام تصمیم گیری 
شرکت ها خواهد شد و بازار ســرمایه کشور نیز توسعه پیدا خواهد کرد 
چراکه شســتا به بخش قابل توجهی از معاملات بورس تبدیل خواهد 
شد. بورسی شدن شســتا این فرصت را به این مجموعه بزرگ اقتصادی 
می دهد تا از طریق بورس تشــکیل ســرمایه داده، منابــع جدید را وارد 
مجموعه خود کرده و سرمایه گذاری خود را افزایش دهد. در این فرایند 
سازمان تأمین اجتماعی نیز ذی نفع است. زمانی که دولت قصد اجرای 
خصوصی ســازی را داشــت تصمیم بر آن شــد تا ۱۰۵ شرکت فروخته 
شــوند. در گام نخست اقدامات لازم برای فروش این ۱۰۵ شرکت انجام 
شــد اما واقعیت آن است که ما نتوانستیم حتی یکی از این ۱۰۵ شرکت 
را به فروش برســانیم. شاید این اتفاق از آن نشئت می گیرد که در نظام 
تصمیم گیری ایران درباره خصوصی ســازی اتفــاق نظر وجود ندارد. به 
عنــوان مثال مجموعه ای تصمیم به واگذاری شــرکتی می گیرد اما یک 
مجموعه دیگر بــا تحت تأثیر قراردادن ســرمایه گذار مانع از انجام این 
مهم می شود یا دســتگاه هایی به این ماجرا ورود کرده و سرمایه گذار را 
فاقد صلاحیت می دانند که در نتیجه ما نتوانستیم حتی یکی از آن ۱۰۵ 

شرکت را به فروش برسانیم اما این مهم از طریق بورس ممکن است.
 تأمین اجتماعی چه نفعی از بورسی شدن شستا می برد؟ �

از طریق بورسی شــدن شســتا منابع ســازمان تأمین اجتماعی برای 
پرداخــت حقوق بازنشســتگان تأمین می شــود. ما در ســال باید ارقام 
قابــل توجهی در اختیار ســازمان تأمیــن اجتماعی قرار دهیــم تا این 
ســازمان بتواند حقوق بازنشســتگان را پرداخت کنــد بنابراین برای این 
کار به پول نیاز داریم. بخشــی از این پول را شســتا باید به ســهم خود 
تأمیــن کند که با ورود به بورس این اتفــاق خواهد افتاد. از دیگر برکات 
بورسی شدن رهایی از دســت ان قلت های خصوصی سازی است علاوه 
بر آنکه با این اقدام شســتا ارتقای عمل نیز پیدا خواهد کرد چراکه باید 
پاســخ گوی عملکرد خود در بورس باشد. ورود به بورس یعنی ورود به 
اتاق شیشــه ای چراکه همه حتی آن کسی که یک سهم دارد، مشغول 
تماشــای عملکرد شماســت و حق دارد تمامی موارد را بررســی کند 
بنابراین مدیران شستا به نحوی باید عمل کنند که توانایی پاسخ گویی به 

سؤالات سهام داران را داشته باشند.
 ورود بنگاه ها به بورس، مدیریت آمرانه را متوقف و مدیریت پاسخ گو 
را حاکــم می کنــد. مقصود از مدیریت آمرانه آن اســت که مدیر نه تنها 
خود را قائل به پاسخ گویی نمی داند بلکه وقتی به دلیل بی کفایتی عزل 
می شــود دلیل جابه جایی را اختلاف نظر سیاســی با مجموعه مدیریت 
عنوان می کند. کمتر مدیری را در کشور می بینیم که در پرونده اش دلیل 
عزل را بی لیاقتی نوشــته باشــند در حالی که این اتفــاق باید رخ دهد. 
چنین مدیرانی باید رســوا شــوند تا نتوانند در مجموعه های دیگر لانه 
کرده و مشــغول همان فعالیت های خاص خود شــوند و بنگاه ها را بر 

خاك بنشانند.
بنابراین درج بی لیاقتی در پرونده مدیران بســیار حائز اهمیت است. 
اگر این اتفاق رخ دهد، ما شاهد ارتقای کیفی مدیران کشور خواهیم بود. 
ما باید عملکرد مدیران را با اعداد و ارقام و نه توصیفی در پرونده شــان 
ثبت کنیم. با اعداد و ارقام مشــخص می شود که آن مدیر فروش، سود، 
بهره وری و در ســرمایه گذاری چه عملکردی داشته است. ان شاءاالله به 
همت جناب آقای رضوانی فر مدیرعامل محترم شستا که این کوشش را 
کرده، شــرکت در بورس پذیرفته شده و شستا آینده ای درخشان خواهد 

داشت.
جنــاب آقای رضوانی فر مدیرعامل محترم شســتا بــرای عرضه این 
شــرکت در بورس زحمت زیادی کشیده است. برای عرضه یک شرکت 
در بورس باید اقدامات زیادی در زمینه نظام حسابداری، مدیریت و نظام 
نگهداری حســابداری ها رخ دهد تا بورس راضــی به پذیرش و عرضه 
شــود که همکاران ما در شستا این کوشــش را کردند و شستا در بورس 
پذیرفته شــد. ان شــاءاالله به همت تیم مدیریتی و همکاران اجرائی در 
مجموعه شستا و هلدینگ های وابسته، شستا آینده ای درخشان خواهد 

داشت.

علــی ایوبی: ویــروس کرونــا و تبعــات اقتصادی آن 
باعــث شــد تا روز گذشــته در جلســه ای بــا حضور 
فرمانده ســپاه، وزیر صنعت، معــدن و تجارت، رئیس 
بنیاد مســتضعفان، رئیس ســتاد اجرائی فرمان امام 
(ره)، رئیس کمیته امداد امــام خمینی (ره) و رئیس 
ســازمان بســیج مســتضعفین، قرارگاهی به نام امام 
حســن مجتبی (ع) مصوب شــود تا اقدامات مربوط 
به سیاســت گذاری، برنامه ریزی، سازماندهی و اجرای 
طرح هــا و برنامه های کمک به نیازمنــدان و فقرا در 
جامعه را عهده دار شــود.نیمه شــعبان امسال مقام 
معظم رهبری در ســخنرانی تلویزیونــی خود گفتند: 
«خوب اســت که در ماه مبــارک رمضان یک رزمایش 
گســترده برای مواســات، همدلی و کمک مؤمنانه به 
نیازمندان و فقرا در جامعه شکل بگیرد». این سخنان 
باعث شد ســردار حسین ســلامی، فرمانده سپاه، روز 
گذشته جلسه ای با حضور مسئولان نهادهای حمایتی 
به منظــور هماهنگــی، هم افزایی و مشــارکت در این 

اقدام مؤمنانه و انسان دوستانه ترتیب دهد.
به گزارش تسنیم، او با اشاره به فلسفه تشکیل این 
قــرارگاه، گفت: «خدای بزرگ را شــاکریم که علاوه بر 
عزم و بهجت عمومی در ســطح جامعه، امروز همه 
نهادهــا با انگیزه، اســتعداد و ظرفیت هــای بالای در 
اختیار، راهبرد قــوی تلاش، همدلی و هم افزایی برای 
غلبه بر مشــکلات را با کمک مردم اتخــاذ کرده اند و 
بــا پیوندزدن اراده و ســازماندهی امکانات خود برای 
کمک مؤمنانــه به حدود ســه ونیم  میلیــون خانوار، 

مصمم و مجاهدانه به صحنه آمده اند».
بعد از شــیوع ویــروس کرونا در کشــور، در اواخر 
اســفند ســال گذشــته مقام معظم رهبری با صدور 
فرمانــی به ســردار باقری، رئیس ســتاد کل نیروهای 
مســلح، با تقدیر از خدمات نیروهای مســلح به مردم 

در زمینه مقابله با ویروس کرونا، بر لزوم ســازماندهی 
این خدمات در قالب یک «قرارگاه بهداشتی و درمانی» 
تأکیــد کرده بودند که در پی آن «قرارگاه بهداشــتی و 
درمانــی امــام رضا (ع) نیروهای مســلح» در ســتاد 
کل نیروهای مســلح تشکیل شد. «ســتاد ملی مبارزه 
با کرونا» نیز از چهارم اســفند ســال پیش با دســتور 
رئیس جمهور و تصویب شــورای عالــی امنیت ملی، 
فعالیت خود را شــروع کرده که ریاســت آن بر عهده 
وزیر بهداشت است. سردار رمضان شریف، سخنگوی 
ســپاه پاســداران درباره فعالیت قرارگاه امام حســن 

مجتبی (ع) به «شرق» گفت:
 قرارگاه امام حسن(ع) به چه منظور راه اندازی  �

شده اســت؟ به این دلیل می پرسم چون در اسفند 
ســال گذشــته مقام معظم رهبری به رئیس ستاد 
کل نیروهای مســلح دســتور داده بودند «قرارگاه 
بهداشتی و درمانی» تشکیل دهند که سردار باقری 
نیز «قرارگاه بهداشــتی و درمانی امــام رضا (ع) 

نیروهای مسلح» را ایجاد کردند.
قرارگاه امام رضا (ع) که ستاد کل نیروهای مسلح 
راه اندازی کرده، برای همه کارهایی است که در حوزه 
کمک به بهداشــت و درمــان و همچنیــن مقابله با 
ویروس کرونا انجام می شــود؛ مثل کارهای تحقیقاتی 
و علمــی بــرای پیداکــردن واکســن و داروی کرونا یا 
کارهای درمانی و در اختیار قراردادن بیمارســتان های 
نیروهای مســلح یا فراهم کردن مقدمــات تولید مواد 
ضدعفونی کننــده و... اما قرارگاه امام حســن (ع) که 
فرمانده کل ســپاه آن را راه اندازی کردند، برای کمک 
به خانواده هایی اســت که تحت تأثیــر بیماری کرونا، 
شــغل و کار خود را از دست داده اند و دچار مشکلات 
معیشتی شــده اند. این قرارگاه در راستای سخنانی که 
مقام معظم رهبری در سخنرانی نیمه شعبان داشتند، 

راه اندازی شده است.
 قرارگاه امام حســن (ع) چه اهدافی را دنبال  �

می کند؟
ایــن قرارگاه چند کار مشــخص را پیگیری می کند؛ 
اول اینکه از ظرفیت ۵۲ هزار پایگاه مقاومتی که بسیج 
در جغرافیای ایران دارد، برای کمک به نیازمندانی که 
بر اثر کرونا با مشــکلات مالی مواجه شده اند، استفاده 
کنیم. دوم اینکه کمک های مردمی را در شهرستان ها 
و محلاتی که این ۵۲ هزار پایگاه بسیج در آنها حضور 
دارند، جمع آوری کند که باعث می شود هم از افرادی 
که دچار مشکل شــده اند مخاطب شناسی شود و هم 
باعــث هم افزاکــردن کمک های مردمی بــرای توزیع 
بســته های معیشــتی خواهد شــد. این روند تا مدتی 
که دولت بتواند شــرایط را به حالــت اول برگرداند و 
مشــاغلی که تحت تأثیر قرار گرفته اند، بتوانند شروع 
به فعالیــت کنند، ادامه خواهد داشــت. بخشــی از 
کار قــرارگاه امام حســن (ع) ریل گــذاری برای کمک 
و تحت پوشــش قــرار دادن خانواده هایی اســت که 
حدود ســه میلیون و ۵۰۰ هزار نفر هســتند، این کمک 
دو تا ســه ماه طول خواهد کشــید تا شرایط به حالت 
عادی برگردد. به هرحال در کشــور نهادهایی حمایتی 
مانند کمیته امداد، سازمان بهزیستی، سازمان اجرائی 
فرمان امام (ره) و آستان قدس رضوی وجود دارد که 
به نیازمندان کمــک می کنند و در این ایام نیز به لحاظ 
قانونی و وظایف ســازمانی که دارند، دســت به خیر و 
کمک حال هســتند، اما این کار مضاعفی است که هم 
کمک مؤثری انجام شــود و هــم هماهنگی به منظور 
ایجاد مساوات در جمع آوری و توزیع کمک ها صورت 
بگیرد. این جلسه برای این منظور تشکیل شد و بخش 
عمده عملیات اجرائی را هم سازمان بسیج با هدایت 

فرمانده های سپاه استانی انجام خواهد داد.

 آقای فتــاح، رئیس بنیاد مســتضعفان، آقای  �
مخبر، رئیس ســتاد اجرائی فرمان امام(ره)،آقای 
بختیاری، رئیــس کمیته امداد و وزیــر صمت نیز 
در این جلســه حضور داشــتند و مشخص بود که 

هماهنگی بین ستادها وجود دارد.
بلــه، این جلســه برای هماهنگی تشــکیل شــده 
بــود تا دوبــاره کاری صورت نگیرد یا فــرد و محله ای 
مورد کم توجهی واقع نشــود. البته آنها ســاختارهای 
سازمانی خود را دارند و فعالیتشان را انجام می دهند، 
این قرارگاه کار مضاعفی اســت کــه بتوانند جمعیت 

بیشتری را تحت پوشش قرار دهند.
 دولــت هم جلســاتی را برای رفع مشــکلات  �

ویروس کرونا برگــزار می کند، این قرارگاه با دولت 
نیز هماهنگی دارد؟

قطعــا. در فرایند مبارزه با کرونا، ســپاه و بســیج 
کمک حال دولت هستند تا کشــور از این مرحله عبور 
کنــد. هماهنگی صد درصدی بیــن مجموعه دولت، 
نهادهــای حمایتی و مجموعه ســپاه و بســیج برای 
تحقــق رهنمود مقام معظم رهبری درباره معیشــت 
مــردم، وجود دارد و هیچ گونــه ناهماهنگی به لطف 

خدا وجود نداشته است.
 جلســه های قــرارگاه امام رضا (ع) تشــکیل  �

می شــود؟ گویا خیلــی خبری از جلســه های آنها 
نیست.

طبیعتا همه جلسات رســانه ای نمی شود. شعب 
قرارگاه امام رضا (ع) در ســپاه، ارتش، وزارت دفاع و 
نیروی انتظامی در حال فعالیت هستند، جلسه مرکزی 
که به ریاست رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح برگزار 
می شــود، به صورت منظم و حداقــل هفته ای یک بار 
برگزار می شود. برخی از جلسات آن رسانه ای می شود 

و برخی نیز ضرورتی برای رسانه ای شدن آن نیست.

تشکیل قرارگاه جدید با ۳ هدف مهم
سردار شریف در گفت وگو با «شرق»: بین سپاه و دولت هماهنگی صددرصدی وجود دارد

گفت وگو با اکبر ترکان
 بورسى شدن شستا، پایان مدیریت آمرانه

کشف ۱۹ هزار دلار ارز قاچاق 
حکومتــی  � تعزیــرات  مدیــرکل  ایســنا: 

شهرســتان های اســتان تهران از کشــف ۱۹ هزار 
دلار ارز قاچــاق در فــرودگاه امــام خمینی (ره) 
خبــر داد. به گزارش ســازمان تعزیرات حکومتی، 
احمــد جعفری نســب در این رابطــه اظهار کرد: 
مأمــوران اداره مبارزه با قاچــاق ارز و کالا و اداره 
تعزیرات حکومتی شهرســتان های استان تهران، 
حین بازرســی در فرودگاه امام خمینی (ره) مبلغ 
۱۹هــزار و ۳۰۰ دلار آمریــکا قاچــاق را از یک نفر 
کشف و ضبط کردند. وی افزود: ارزش این ارزهای 
مکشــوفه یک میلیارد و ۵۴۶ میلیــون ریال برآورد 
شــده و متهم پرونده بر اساس قانون به ضبط ارز 
و پرداخت ســه میلیارد و ۹۳ میلیون ریال جریمه 

محکوم شده است.

نگاه


